

МВД России информирует иностранных ИТ-специалистов и членов их семей

Для иностранных граждан, являющихся специалистами в сфере информационных технологий, упрощена процедура трудоустройства и получения вида на жительство в Российской Федерации.

Так, иностранные ИТ-специалисты вправе заключать трудовой договор или гражданско-правовой договор на выполнение работ (оказание услуг) с организациями, осуществляющими деятельность в области информационных технологий и получившими в порядке, установленном Правительством Российской Федерации, документ о государственной аккредитации организации, осуществляющей деятельность в области информационных технологий (за исключением организаций, имеющих статус резидента технико-внедренческой особой экономической зоны), без оформления разрешения на работу или патента.

Работодатели (аккредитованные ИТ-компании) привлекают данных специалистов без получения разрешения на привлечение и использование работников. Подтверждением наличия у организации государственной аккредитации является запись в реестре аккредитованных ИТ-компаний, сведения о которой размещены в открытом доступе в разделе «Аккредитация ИТ-компаний» по ссылке: <https://digital.gov.ru/ru/activity/govservices/1/>

Иностранному ИТ-специалисту, осуществляющему трудовую деятельность в аккредитованной ИТ-компании, а также членам его семьи (включая супруга (супругу), детей (в том числе усыновленных), супругов детей, родителей (в том числе приемных), супругов родителей, бабушек, дедушек, внуков) предоставлено право на получение вида на жительство в Российской Федерации без срока действия в упрощенном порядке.

Для получения вида на жительство ИТ-специалисту, а также членам его семьи необходимо обратиться в подразделение по вопросам миграции территориального органа МВД России по избранному месту постоянного проживания. Срок рассмотрения заявления о выдаче вида на жительство в Российской Федерации составляет 3 месяца.

Помимо основных документов, необходимых для подачи заявления о выдаче вида на жительство в Российской Федерации, иностранным ИТ-специалистом дополнительно представляются:

- оформленный в соответствии с законодательством Российской Федерации трудовой договор или гражданско-правовой договор на выполнение работ (оказание услуг), заключенный с аккредитованной ИТ-компанией;
- документ об образовании и (или) о квалификации, подтверждающий наличие образования и (или) квалификации в сфере информационных технологий;
- документы, подтверждающие степень родства - в случае подачи заявления о выдаче вида на жительство членами семьи иностранного ИТ-специалиста.

С более подробной информацией о перечне документов, необходимых для подачи заявления о выдаче вида на жительство в Российской Федерации, можно ознакомиться на официальном сайте Министерства внутренних дел Российской Федерации.

Федерации в информационно-телекоммуникационной сети Интернет (www.mvd.rf) в разделе «Государственные услуги - Главного управления по вопросам миграции МВД России - Выдача вида на жительство».

Обозначенные преференции действуют с 28 июня 2022 г. (Федеральный закон от 28 июня 2022 г. № 207-ФЗ «О внесении изменений в Федеральный закон «О правовом положении иностранных граждан в Российской Федерации»).

Russian Ministry of Internal Affairs informs foreign IT specialists and members of their families

The procedure for employment and obtaining a residence permit in the Russian Federation has been simplified for foreign citizens who are specialists in the field of information technologies[1].

For example, foreign IT specialists have the right to conclude an employment contract or a civil law contract for the performance of work (provision of services) with organizations, operating in the field of information technologies and having received, in the manner established by the Government of the Russian Federation, a state accreditation document of organization operating in the field of information technologies (with the exception of organizations that have the status of a resident of a technology-innovative special economic zone)[2], without obtaining a work permit or patent.

Employers (accredited IT companies) engage these specialists without obtaining permission to attract and use employees. Confirmation of the organization's state accreditation is an entry in the register of accredited IT companies, information about which is publicly available in the section «Accreditation of IT companies» at the link: <https://digital.gov.ru/ru/activity/govservices/1/>.

A foreign IT specialist working in an accredited IT company, as well as members of his family (including spouse, children (including adopted children), spouses of children, parents (including adoptive parents), spouses of parents, grandmothers, grandfathers, grandchildren), are granted the right to obtain a residence permit in the Russian Federation without a period of validity in a simplified manner.

To obtain a residence permit, an IT specialist, as well as members of his family, must contact the migration unit of the territorial body of the Ministry of Internal Affairs of Russia at the chosen place of permanent residence. The term for consideration of an application for a residence permit in the Russian Federation is 3 months.

In addition to the basic documents required to apply for a residence permit in the Russian Federation[3], a foreign IT specialist additionally submits:

- employment contract drawn up in accordance with the legislation of the Russian Federation or a civil law contract for the performance of work (provision of services), concluded with an accredited IT company;
- document on education and (or) qualifications, confirming the presence of education and (or) qualifications in the field of information technologies;

- documents confirming the degree of relationship - in the case of applying for a residence permit by family members of a foreign IT specialist.

More detailed information on the list of documents required to apply for a residence permit in the Russian Federation can be found on the official website of the Ministry of Internal Affairs of the Russian Federation in the information and telecommunication network Internet (www.mvd.ru) in the section «Public services - of the Main Directorate for Migration Affairs of the Ministry of Internal Affairs of Russia - Issuance of a residence permit».

The indicated preferences are effective from June 28, 2022 (Federal Law of June 28, 2022 No. 207-FZ «On Amendments to Federal Law On the Legal Status of Foreign Citizens in the Russian Federation»).

[1] Hereinafter – «IT specialists».

[2] Hereinafter – «accredited IT companies».

[3] Clause 43 of the Administrative regulations of the Ministry of Internal Affairs of the Russian Federation on provision of state service in issue to foreign citizens and stateless persons of the residence permit, replacement to foreign citizens and stateless persons of the residence permit in the Russian Federation, approved by the Order of the Ministry of Internal Affairs of the Russian Federation of June 11, 2020 No. 417.